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Tak je to tady. Přišlo léto a s ním očekávané právo na odpočinek. Brzy začnou 
prázdniny a čas dovolených. Konečně můžeme vyrazit na dovolenou v zahraničí 
nebo u „nás doma“ bez nutných omezení a zákazů.  Naproti tomu ve většině 
firmách a úřadech začne okurková sezóna. Na obecních úřadech, ale zas takový 
klid nebude. Blížící se zářijové volby do zastupitelstev obcí přinesou do obecních 
úřadů rozruch způsobený předvolebními přípravami, který skončí druhý den 
voleb, kdy budeme znát nové členy zastupitelstev obcí. Do té doby si ale 
dopřejme aspoň chvíli odpočinku, načerpejme nové síly a šiřme kolem sebe 
dobrou náladu a pohodu s úsměvem na tváři. 
 
Krásné léto plné pohody a radosti přeje za celý Obecní úřad 
 

za Obecní úřad Běleč Jitka Kinkalová 
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Zprávy z Obecního úřadu 
 
 

Mateřská škola – rekonstrukce 
V prosinci loňského roku požádala naše obec o 
dotaci na rekonstrukci mateřské školy z fondů 
Ministerstva pro místní rozvoj. Přestože se 
jedná o typ dotací, o které žádá velké množství 
obcí, byl náš projekt vyhodnocen jako úspěšný. 
Získáváme tímto nárok na dotaci ve výši 3,6 
mil. Kč z celkových předpokládaných výdajů ve 
výši 5 mil. Kč. Zdaleka tímto nejsme u konce.  
V nejbližších měsících je třeba získat stavební povolení, vybrat vhodného 
dodavatele stavebních prací a podepsat smlouvu. Předpokládaným termínem 
zahájení prací je 1.červenec 2023, tzn. že do školního roku 2022/2023 ještě 
modernizace nezasáhne. Školní rok 2023/2024 bude zahájen v náhradních 
prostorách zasedací místnosti a knihovny v 1. patře obecního úřadu a do 
konce listopadu 2023 předpokládáme předání stavby. A proč potřebuje naše 
školka modernizovat? Nyní se v naší mateřské škole potýkáme s celou řadou 
problémů, které není možné řešit po částech, ale pouze komplexním 
řešením. Přístavbou dvorního traktu získáme dostatečně prostorné a 
kapacitní sociální zařízení, šatnu a technickou místnost. Dojde k propojení 
všech prostor, školní kuchyně získá větší skladové prostory a samostatný 
vstup. Čeká nás také řada opatření pro úsporu energií a vody. Hlavní 
místnost školky získá podlahové topení, kotelna kondenzační plynové kotle s 
možností následného napojení jiných zdrojů energie a kompletně dojde k 
výměně elektroinstalace včetně instalace úsporného osvětlení. Zálivku 
zahrady a splachování toalet zajistí dešťová voda. Celá školka bude 
bezbariérová a její kapacita se zvýší na 25 žáčků. Všechna tato opatření 
umožní do následujících let omezit nejen mnoho provozních potíží, ale zajistí 
také ekonomický provoz. Sehraný tým naší mateřské školy tak získá vhodné 
prostředky pro kvalitní výuku i rozvoj dětí. Není pochyb, že školka patří v naší 
obci k významné instituci, která děti nejen vzdělává, ale propojuje také celou 
komunitu rodičů napříč okolními obcemi, které jejich kapacit využívají. 
V minulých letech hrozilo, že se nenaplní ani její základní kapacity a nad 
školkou visel pomyslný otazník. Udržela se a dnes si na nedostatek žáčků 
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nemůžeme stěžovat. A to i přesto, že patříme mezi nejmenší obce v rámci 
celé ČR, které sami provozují mateřskou školu, v rámci ORP Kladno jsme 
dokonce úplně nejmenší. Projekt bude také kofinancován z programu rozvoje 
venkova Středočeského kraje ve výši 300 tis. Kč. Držme si palce. 
Dovoluji si poděkovat celému týmu Mateřské školy Běleč pod vedením paní 
ředitelky Lenky Zíkové za vzorné zajištění výuky a provozu ve školním roce 
2021/2022. 
 
Odpočinková místa 
S radostí můžeme oznámit, že byl podpořen 
projekt na vytvoření odpočinkových míst ve 
významných lokalitách naší obce. Na 
Drahách, u rybníka a pod kulturním domem 
tak vzniknou příjemná místa, která poslouží 
všem občanům naší obce i návštěvníkům. 
Projekt je zaměřen na umístění laviček, 
souborů stolů s lavičkami a odpadkových 
košů v celkové výši 300 tis. Kč. Záměr byl 
realizován ve spolupráci s MAS Mezi Hrady 
a jedná se o stejný typ dotace, v rámci které 
byl pořízen interaktivní panel do mateřské školy. 80% nákladů na realizaci 
projektu hradí Státní zemědělský intervenční fond. Umístění prvků proběhne 
v termínu od dubna 2023. 
 
ČOV Bratronice 
V měsíci červenci nás čeká významná investice do výměny hlavního 
elektrického rozvaděče a řídícího systému čistírny odpadních vod 
v Bratronicích ve výši 500 tis. Kč. Opatření je nutné z důvodů zajištění 
spolehlivosti chodu. Systém bude možné nově sledovat na dálku, čímž velmi 
zkrátíme dobu reakce v případě mimořádných situací. Prostředky budou 
hrazeny v rámci Svazku obcí mikroregionu Bratronicko. Stále nabízíme 
zájemcům o prohlídku technologie čištění odpadních vod možnost navštívit 
v sobotních dopoledních hodinách prostory čistírny. V případě zájmu se 
obracejte na Obecní úřad v Bělči. 
 



 
 

Bělečský kurýr - 4 - Červen 2022 

 
Národní park  
V květnovém čísle Kurýra jsme vám předložili otevřený dopis premiéru Fialovi, 
v němž 34 obcí Křivoklátska žádá přehodnocení připravovaného záměru 
národního parku. Odpověď premiéra z 13.června je velice strohá a velmi 
vypovídající: „Záměr vyhlášení NP Křivoklátsko je nejen vyjádřením naléhavé 
společenské potřeby ochrany přírodních hodnot na navrženém území, ale i 
jedním z cílů programového prohlášení vlády.“  
26. května proběhla schůzka několika křivoklátských obcí parku s ministryní 
Hubáčkovou v Nižboru. Nesouhlas s nedostatečným prostorem pro 
předkládání relevantních podkladů zde vyjádřili i starostové a starostky obcí, 
jejichž postoj byl do té doby spíše neutrální. Jelikož nebyla připuštěna diskuse 
o posunutí termínu tak, aby dostatečný prostor vznikl, opustili zástupci 
několika obcí demonstrativně prostor již po 30-ti minutách (Běleč, Karlova 
Ves, Broumy, Křivoklát, Nový Jáchymov, Skryje, Branov).  
Akční výbor obcí Křivoklátska, tj. obec Běleč, Karlova Ves a Broumy, navštívil 
společně s křivoklátskými lesníky 1. června předsedu Senátu Vystrčila, kde 
přítomní sdělili své obavy z nevhodného postupu a ignorace samospráv jako 
zásadních partnerů.  
8. června byl akční výbor obcí Křivoklátska účasten společně se starostou 
Branova Zikmundem a zástupcem občanské iniciativy Otevřené Křivoklátsko 
Majerem jednání senátního výboru pro územní plánování, veřejnou správu a 
životní prostředí. Zde jsme poprvé zaznamenali významný úspěch. Po 
vyslechnutí všech zástupců, přijal senátní výbor usnesení, jehož znění je 
přiloženo.  
16. června proběhlo setkání starostů obcí z národních parků Šumava, Podyjí, 
Českého Švýcarska a křivoklátských obcí ve Spolkovém domě obce Modrava. 
Zkušenosti zástupců z již vzniklých národních parků jsou velmi podobné těm, 
které zažívají obce na Křivoklátsku. Na této schůzce bylo přijato 
memorandum o společném postupu v problematice ochrany přírody 
národních parků. Starostové a starostky velmi ocenili společný postup 
křivoklátských obcí, který vhodným způsobem otevírá problematiku v ochraně 
životního prostředí. 
V současné době se připravuje projekt „Svazu obcí Křivoklátska“, jehož 
hlavním úkolem bude spolupráce v oblasti ochrany přírody založená na 



 
 

Bělečský kurýr - 5 - Červen 2022 

principech biosférické rezervace UNESCO a spolupráce při formování 
koncepce udržitelného rozvoje regionu s přihlédnutím k jeho přírodní a 
kulturní jedinečnosti. 

 
Lukáš Kocman - starosta 
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Zprávičky z naší školičky 
 

Dobrý den všem čtenářům, 
 
červen končí, letní prázdniny klepou na vrátky a my se hlásíme s posledními 
zprávičkami v tomto školním roce. A co všechno jsme během závěrečného 
měsíce stihli? Opravdu mnoho!  
1. června jsme si ve školce užili a společně oslavili Den dětí. Hned další den 
2. června nás navštívila Klára Kaše a její Pupenteátr s představením O 
pejskovi a kočičce, které se dětem moc líbilo.  
V týdnu od 6.6 až do 10.6. jsme se věnovali Integrovanému záchrannému 
systému České republiky. V rámci tohoto týdne nás navštívil záchranář se 
sanitkou, policisté z Unhoště a také jsme vyrazili na dopolední výlet do HZS 
Kladno. Děti byly všemi těmito aktivitami velmi nadšené. 
 

 



 
 

Bělečský kurýr - 8 - Červen 2022 

 

  
 
Dalším velkou akcí byl celodenní výlet do Lužné u Rakovníka do ČD Muzea. 
Na mašinky jsme samozřejmě vyrazili stylově – linkovým autobusem do 
Zbečna a odtud až do Lužné (s jedním přestupem) po kolejích. Pro některé 
děti to byl velký zážitek, neboť vlakem jely poprvé. Muzeem lokomotiv a 
mašinek nás provedl průvodce, dětem pověděl různé zajímavosti a představil 
jim lokomotivu, podle které byly vytvořeny příběhy o lokomotivně Tomášovi. 
Oběd jsme si dali v jídelním voze, projeli se na úzkokolejném vláčku a také na 
drezíně. Počasí k nám bylo velmi přívětivé, žádný déšť ani příliš velké horko. 
Děti byly vzorné a všichni jsme si výlet moc užili.  
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Všechny předškolní děti zdárně dokončily projekt „Mašinka do stanice škola“ 
– naplnily své vagonky nákladem všech splněných úkolů za celý školní rok a 
dnes v pátek 24. června jsme se s nimi oficiálně rozloučili, popřáli jim mnoho 
úspěchů, šťastný vstup do základní školy a předali jim dárečky v upomínku 
na naši mateřskou školu. Rozloučení se zúčastnil také pan starosta a za 
obec Běleč popřál dětem mnoho zdaru a předal jim dárkovou tašku a 
pamětní list. 

 
 
Prvního července nás čeká setkání s nově přijatými dětmi a jejich rodiči, aby 
si mohli školku v klidu prohlédnout a seznámit se s prostředím, kam jejich 
děti budou od září nastupovat. Pak už následuje prázdninové uzavření školky 
a s dětmi se pak přivítáme ve čtvrtek 1. září 2022.  
Závěrem zpráviček bych chtěla poděkovat Vám všem, kteří nás podporujete, 
zastupitelům a zaměstnancům obce, kteří se starají o technický provoz naší 
školky, paní ředitelce a skvělým kolegyním, které vytvářejí pohodovou 
atmosféru, vstřícným rodičům, a hlavně báječným dětem za úžasný školní rok 
2021-22.  
Krásné letní měsíce a spoustu radosti Vám za děti i zaměstnance MŠ Běleč 
přeje  

Petra Škodáková, učitelka MŠ Běleč 
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… a nyní předávám slovo naší paní ředitelce Lence Zíkové: 
 
I když první pololetí neproběhlo zcela dle našich představ, a epidemiologická 
situace nám neumožnila všechny naplánované aktivity, tak jsme si alespoň 
dostatečně užili druhé pololetí. V závěru tohoto školního roku bych chtěla 
popřát budoucím školákům zdárný vstup do 1. třídy základní školy, výborné 
výsledky a spoustu úspěchů; jejich rodičům zejména trpělivost, co nejméně 
starostí a co nejvíce radostí ze svých dětí. 
Chtěla bych poděkovat všem zaměstnancům mateřské školy za jejich kvalitní 
práci. 
Děkuji také zřizovateli za přízeň, podporu a spolupráci, a i všem ostatním, 
kteří nás podporují, přeji léto plné sluníčka a pohody! 

Lenka Zíková, ředitelka MŠ Běleč 
 
 
 
 
 

Společenská rubrika 
 

 
 

JK 
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Z dění v obci 
 

Dětský den 
4. června jsme s napětím očekávali, zdali se nám předpovídané bouřkové počasí vyhne 
a naše akce se uskuteční. Pro jistotu byl připraven i sál v Kulturním domě. Určitě by nás 
to mrzelo, protože kvůli covidu se dětské akce omezily. 
Počasí nám přálo, Diskotéka pod taktovkou Báry Ladrové a jejích pohádkových bytostí 
úspěšně proběhla. Přijeli i kolegyně z Místní akční skupiny Mezi hrady, které pro děti 
připravily několik stanovišť s úkoly a jako bonus nafoukly skákací hrad. Hřiště bylo plné 
dětí, rodičů a prarodičů, občerstvení fungovalo, ozýval se dětský smích. V téhle složité 
době vidět šťastné děti určitě zážitek pro všechny. 
Poděkování patří Konzumu Van Phe Phan, který dodal sponzorským darem ovoce ke 
konzumaci dětem, pití a cukrovinky a všem, kteří přiložili ruku k dílu, aby vše vyšlo.   
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Sdělení 
 

 
Odpověď na dotazy… 
Obrátilo se na nás několik občanů s otázkou, co se děje se sklepy na 
Skalkách, které jsou v katastru naší obce… 
 
Fürstenberkové na Křivoklátsku 
V zákoníku „Majestas Carolina z roku 1348 je zakotveno, že hrady Karlštejn, 
Křivoklát a jiné nikdy od Koruny české odloučeny býti nemají. A když by je 
král český přesto proměnil, aby toho Buoh sám pomstil svú spravedlností. 
Sám Karel IV nařízení porušil, když řadu vesnic od Křivoklátu odprodal. 
V letech 1658 zahájil král Leopold I. složité transakce, jejichž výsledkem bylo 
odtržení Křivoklátska od majetku České koruny. Bez povolení zadlužený 
Leopold I. zastavil celé křivoklátské panství hlavnímu věřiteli Janu Adolfovi ze 
Schwarzenberka. V roce 1685 nabídl Arnošt Josef z Valdštejna králi 
Leopoldovi I., že za 400 000 zlatých Křivoklátsko odkoupí. Následně byla 
smlouva podepsána a celé panství Valdštejnovi předáno. Jan Josef 
z Valdštejna odkázal veškerý svůj majetek své jediné dceři Marii Anně, která 
se provdala za hraběte Josefa Viléma Arnošta z Fürstenberka. Hodnota byla 
v roce 1732 odhadnuta na 1 000 000 zlatých. Český sněm by ho rád 
vykoupil, ale neměl dostatek peněz. Tak přešlo křivoklátské panství na rod 
Fürstenberků. Typickým příkladem osvíceného šlechtice na Křivoklátsku byl 
Karel Egon I. z Fürstenberka. Připravoval patent na zrušení nevolnictví, založil 
křivoklátskou knihovnu o 20 000 svazcích, podílel se na změnách ve školství 
a propagoval pokrokové zemědělské metody na svých velkostatcích na 
Křivoklátsku. Měl přesný plán co kdy a kde pěstovat, rozorávaly se úhory, 
budovaly se poplužní dvory a velkostatky po celém panství. Do dnešního dne 
se zachovaly pozůstatky původních dvorů v našem okolí například na Lánech, 
Ploskově, Novém Domě, Požárech, Míčích, Amalíně, Karlově, Emilově. Kromě 
okolních polností využívali v hojné míře i křivoklátské lesy – lesní správy Brejl, 
Dřevíč /Běleč/, Buková, Obora, Kolná a Lužná. Fürstenberkové zanechali své 
stopy i v jiných oborech – obnova lánského zámku, Pražsko-lánská 
koněspřežná dráha, rozšíření silniční sítě, doly v okolí Lánů a hlavně rozvoj 
myslivosti. V roce 1921 přišlo Křivoklátsko do vnucené správy ČS republiky a 
český stát kupuje od Fürstenberků část nemovitostí, později v roce 1925 
postupují veškeré nemovitosti ČS republice. Na Křivoklátsku působili 200 let 
a zapsali se nesmazatelně do jeho historie.  
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Fürstenberkové ve Bělči 
I v naší obci byl fürstenberský dvůr – v objektu čp. 15 – dnes patří firmě 
GEPSON. Ve dvoře působil nájemce, který se staral o chod hospodářství. 
V západní části katastru obce byly vysazeny velké ovocné sady. Sklizené 
ovoce bylo přes zimu uskladněno ve vybudovaných sklepech pod kostelem a 
na Lubech U ovčína. Pravdivost potvrzuje i návrh obecního znaku naší obce, 
kdy heraldik navrhl do znaku jablko jako historický důkaz toho, že v okolí byly 
sady. Po jejich likvidaci se v těchto místech chovaly ovce. Ve Bělči byl 
postaven tzv. Cajchouz – objekt v polích, který sloužil k úschově loveckého 
inventáře – zbraní, střeliva, sítí a někdy i hromadných úlovků z pořádaných 
honů. Fürstenberkové se zasloužili i o vzhled bělečského kostela, kde jako 
donátoři uhradili jeho opravu na počátku 20. století. Ve 20. letech minulého 
století byl jejich majetek na našem katastru rozprodán. 
Sklepy U ovčína 
Leží v místě, kde se vždy říkalo Ovčín nebo U ovčína. Naproti přes silnici 
v zatáčce stál dům, kde bydlel ovčák. Toto místo nám připomíná několik 
divoce rostoucích keřů, na místě byly před lety vidět i rozvaliny. V těsné 
blízkosti sklepů rostlo několik mohutných kaštanů, které byly v nedávné době 
poraženy z důvodu „ohrožení“. Objekty starých sklepů jsou dnes soukromým 
majetkem, proto nelze odpovědět na otázku, co s nimi bude. Jestli s nimi 
něco bude…. 

 
Rok 1840 
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Rok 1938 

 

 
Rok 2005 
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Rok 2021 

 
Zdroj: V. Vodvářka Lány a okolí 

jd 
 
 
 

MAS Mezi Hrady staví HOTELY! 
 
Také se vám zdá, že příchod jara již 
nedoprovází silný bzučivý zvuk, ale naopak 
stále více slábne? Spolek MAS Mezi Hrady 
(Místní Akční Skupina) právě spustil projekt, 
jehož účelem je upozornit na nežádoucí úbytek 
hmyzu a na jeho významnou roli v přírodě.  
MASka na svém území (20 obcí) postupně 
instaluje do každé členské obce jeden hmyzí 
hotel a v mateřských školkách realizuje 
edukační projektový den. Úkolem dětí je 
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„vybavit“ jednotlivé hotelové pokoje (šiškami, mechem, dutými stébly a jiným 
přírodním materiálem), aby se hmyzu, a hlavně včelkám samotářkám, v něm 
dobře bydlelo. Děti se hravou a zážitkovou formou učí o životě hmyzu a zkouší 
si, jaké to je být včelkou samotářkou. 
Proč jsme se rozhodli stavět hmyzí hotely?  
Počet čmeláků, včel samotářek, brouků a 
dalších hmyzích druhů každoročně klesá 
závratnou rychlostí. Za vymíráním hmyzu stojí 
několik důvodů. Největším z nich jsme my, 
lidé. Přírodu si přizpůsobujeme k obrazu 
svému a naše města, silnice i dálnice ji 
značně zmenšují. Chceme naučit děti, že 
příroda kolem nás není samo sebou, je 
potřeba se o ní starat a přemýšlet. Že i drobné 
vylepšení každé zahrady o hmyzí domeček 
přináší velký užitek přírodě. A navíc pozorovat, 
jak se do něj zabydluje hmyz, je přeci zábava 
a probouzí v dětech zvědavost a zájem o 
přírodní vědy. 
Na tvorbě dvaceti konstrukcí hmyzího hotelu se podílely děti ze Základní školy 
Loděnice v rámci školních dílen. Vybavení školních dílen bylo 
spolufinancováno z dotací, kdy zprostředkovatelem finanční podpory byla 
MAS Jihozápad. Distribuci hmyzích hotelů, tvorbu i realizaci edukačního 
programu zajišťuje MAS Mezi Hrady. Projekt finančně podporuje Nadační 
fond Veolia. 

Pavla Dvořáková, MAS Mezi Hrady, z.s. 
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